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7. Pionieren rond de rivieren 
 

Praktijkvoorbeeld particulier initiatiefnemer en erfgoedparticipatie 

Een gesprek met Servaas Beunk 

 

 

Verbinding door cultuur 

Via de toenmalige wethouder van Gemeente Rijnwaarden (tegenwoordig Gemeente Zevenaar) raakte 

Servaas Beunk betrokken bij het lokale toerisme in de regio. Vanuit Provincie Gelderland kwam 

destijds de wens om rivier de Waal meer toeristische aandacht te geven in verband met de grote 

infrastructurele werken die op stapel stonden. Men wilde graag iets doen voor de omwonende 

gemeenschappen die daar last van zouden ondervinden. Gemeente Rijnwaarden lag op de grens van 

de plek waar de Waal begint, dus die werd hier ook bij betrokken. Het plan ontstond om een 

community van ondernemers in het toerisme te vormen vanuit gemeente Rijnwaarden, gemeente 

Millingen a/d Rijn (tegenwoordig gemeente Berg en Dal) en gemeente Lingewaard. Dit initiatief ging 

gelijk op met de ontwikkeling van ‘Rondje Pontje’, een fietsroute met drie oversteken met 
veerpontjes. Die route vormde voor de provincie de basis voor verdere toeristische ontwikkelingen.  

 

Historisch gezien was er een verbondenheid tussen de drie 

gemeenten rond de rivieren, maar tegenwoordig kent men elkaar 

niet meer. Er moest daarom gezocht worden naar een nieuwe 

verbindende factor. Die werd gevonden op het vlak van cultuur en 

daaruit volgde het 3 Oever Festival. Het Waal-project voor 

omwonenden, geïnitieerd vanuit de provincie, verenigde en 

verbond toerisme, gebiedsontwikkeling en kleine kernen met elkaar 

rondom één project. Maar dat project hield op en vervolgens werd 

het voor het 3 Oever Festival lastig om de provincie nog te bereiken. 

Dit kwam onder andere door de verdeelde focus van het festival. 

Het richtte zich op meerdere deelgebieden waaronder toerisme, gebiedsontwikkeling, economische 

en culturele belangen en educatie. Er was geen sterke focus op één deelgebied en dat maakt het 

ingewikkeld om bij overheden (provincie en gemeenten) financiering te verwerven.  

 

Naast de brede focus van het festival bleken de initiatiefnemers voornamelijk uit te blinken in het 

creëren en initiëren van plannen en ideeën en het verbinden van mensen en partijen. De uiteindelijke 

uitvoering van een festival vergt echter ook een professionele uitvoerende organisatie. Om zo’n 
organisatie te kunnen neerzetten is financiering nodig en om financiering te regelen is een plan 

noodzakelijk. Dit proces is door de jaren heen in een vicieuze cirkel terechtgekomen die de 

initiatiefnemers helaas niet hebben kunnen doorbreken. Na vier edities was dat voor Beunk niet 

langer houdbaar. Zeker toen bleek dat het uiteindelijk alleen maar geld heeft gekost en ook de 

investeringen in tijd en energie persoonlijk zijn tol begonnen te eisen.  

 

Romeinen op het 3 Oever Festival 

In het kader van het 3 Oever festival werd niet alleen vanuit interesse, maar ook pragmatisch gekeken 

naar het betrekken van de Romeinse geschiedenis. Er moest ergens geld vandaan komen. Hier 
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kwamen vervolgens de Romeinse limes en de UNESCO Werelderfgoed nominatie in beeld. Er waren 

opgravingen gedaan in Millingen en in Gemeente Rijnwaarden/Zevenaar bij de Bijland speelde het wel 

degelijk al een rol van belang. In die periode is Beunk betrokken geraakt bij Romeinennetwerk 

Gelderland. Zijn focus lag op verbinding en leggen en gebruik maken van wat er allemaal al is en 

tegelijkertijd kon hij vanuit gemeente Zevenaar ook informatie uit de regio delen binnen het netwerk.  

Er lagen plannen om tijdens het 3 Oever Festival een Romeins schip te laten varen en een re-

enactment-evenement te organiseren bij de Bijland. Helaas is dat door meerdere redenen nooit 

doorgegaan. Aandacht voor de Romeinse tijd was er wel iedere editie, maar het is uiteindelijk wat 

beperkter van aard gebleven dan gewenst. Het afgelopen jaar (2020) heeft er geen 3 Oever Festival 

plaatsgevonden omdat er geen coronaproof editie mogelijk was. Hoe het in de toekomst verder zal 

gaan, is nog onduidelijk. En of er aanknopingspunten blijven om aan te haken bij de Romeinse 

geschiedenis, is op het moment nog maar de vraag.  

 

Varen over de Romeinse limes 

Omdat er naast het festival nog steeds weinig 

werd gedaan met de Romeinse geschiedenis in de 

regio, zag Beunk als initiatiefnemer meer kansen. 

In gesprek met de eigenaar van Rederij Witjes (zij 

organiseren rondvaarten in de omgeving van 

Tolkamer) ontstond het idee om naar Nijmegen te 

varen en de boottocht een Romeins tintje te 

geven met een bezoek aan Museum Het Valkhof. 

De rederij zag het wel zitten en vervolgens is Beunk het idee verder gaan uitwerken en mensen erbij 

gaan betrekken, onder andere vanuit het onderwijs. Voor de eerste vaartocht werden docenten van 

het Liemers College en Candea College benaderd. Die waren meteen enthousiast, evenals Museum 

Het Valkhof. Toen kwam de Nationale Romeinenweek in beeld als momentum om het te organiseren 

en bleek er ook nog subsidie voor te zijn via een Limesvoucher van Romeinse Limes Nederland.   

Vervolgens ontstond het idee om de grafsteen van Marcus Mallius en andere stukken in Museum Het 

Valkhof die formeel eigendom zijn van gemeente Rijnwaarden erbij te betrekken. Beunk heeft de 

wethouder Cultuur gevraagd om mee te varen met als doel om op ‘inspectie’ te gaan naar het 
museum om te bekijken hoe het ‘hun’ spullen vergaat. Dat gaf het geheel een ludieke twist, ook 
richting de media.  

 

Twee jaar later, vlak voordat gemeente Rijnwaarden opging in 

gemeente Zevenaar, ontstond het plan om nog een laatste keer 

vanuit gemeente Rijnwaarden de tocht te gaan maken en is de 

burgemeester meegevaren. De boottocht bleek een hele mooie 

laagdrempelige manier om verhalen over de Romeinse tijd over 

te brengen aan het publiek. De vaartocht ging letterlijk over de 

limes (al is de loop inmiddels wel wat anders natuurlijk). Ook 

trok de activiteit bezoekers van ver weg naar Tolkamer, dus ook 

vanuit toeristisch oogpunt was het interessant.  
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Particuliere initiatieven zijn van wezenlijk belang 

Beunk vindt het van groot belang dat er altijd een bepaalde mate van onafhankelijkheid en 

eigenzinnigheid blijft bestaan in het ontwikkelen van initiatieven naast de gevestigde instituties, zoals 

musea en andere (culturele) organisaties binnen gemeenten. Om die reden moet ook te allen tijde 

eenzijdige financiering van en voor ideeën dezelfde organisaties worden voorkomen. Onafhankelijke 

initiatieven zijn heel belangrijk om dingen te kunnen uitproberen. Bij het opzetten en uitproberen van 

ideeën en plannen ontstaan namelijk nieuwe samenwerkingsverbanden, kruisbestuivingen, 

verschillende initiatieven, festivals, stichtingen etc. Vanuit intrinsieke motivatie kan veel moois 

voortkomen, mits je kansen aangrijpt die er liggen.  

 

Van idee tot uitvoering – een formule voor de regio? 

Om een nieuw idee tot uitvoering te brengen, bijvoorbeeld het te water laten van een Romeins schip 

in de Bijland, heeft het de voorkeur om gebruik te maken van locaties die er al zijn (in dit geval de 

camping en jachthaven) en de betrokkenheid van gebiedseigenaren die niet louter uit zijn op direct 

financieel gewin, maar iets zien als een algemene kans die voor hen wellicht ook nog wat op kan 

leveren. Daarnaast is het lokale netwerk belangrijk en dat betekent vooral de tijd nemen om mensen 

te enthousiasmeren om mee te doen. Ook heb je een paar initiatiefnemers (‘gekken’) nodig die er 
volledig voor willen gaan om een project op te zetten, vol te houden, te bestendigen en te zorgen dat 

er voldoende geld beschikbaar komt. Het kunnen realiseren van een plan staat of valt met financiële 

steun. Vervolgens is het betrekken van anderen essentieel om het project als geheel te kunnen 

dragen, zoals bijvoorbeeld de scouting of basis-/middelbare scholen. Voor die doelgroep is het vooral 

belangrijk om niet te veel bezig zijn met overdenken, maar om dingen te doen. Het verhaal en de 

inhoud zijn van belang, maar het gaat daarnaast ook om het iets kunnen ‘doen’. Daarbij moet je er 

rekening mee houden dat het tegenwoordig niet langer vanzelfsprekend is dat mensen zich langdurig 

committeren aan vrijwilligerswerk waar ze heel veel tijd en energie in steken, zonder dat daar iets 

tegenover staat. 

 

Financiële obstakels en gebrek aan continuïteit 

Los van de financiële noodzaak voor de uitvoering van projecten, ligt bij particuliere initiatieven het 

gevaar op de loer dat de planvorming wordt beïnvloed door financiers. Dit kan bijvoorbeeld gebeuren 

als een projectplan met de eisen van de subsidiegever in het achterhoofd wordt geschreven. Op dat 

moment wordt niet meer puur uitgegaan van het eigen oorspronkelijke idee.  

 

Zoals we van meerdere initiatiefnemers horen, blijkt ook uit het verhaal van Beunk dat het 

doorgroeien en doorontwikkelen van evenementen stokt wanneer er geen financiële steun te vinden 

is voor continuïteit. Er zijn doorgaans voldoende financiële regelingen voor nieuwe initiatieven, maar 

zodra die na enkele jaren van investering in zowel tijd, energie en geld van de grond zijn gekomen, 

stokt het vaak financieel. Het duurzaam bestendigen van initiatieven die van waarde zijn maar geen 

commercieel winstoogmerk hebben, is (nog) niet gewaarborgd. 

 

Waardering van de overheid voor initiatiefnemers speelt ook een rol van belang bij het ontwikkelen 

en uitvoeren van lokale initiatieven. Beunk geeft hierbij als voorbeeld dat als je jarenlang bezig bent 

met het genereren van aandacht voor de Romeinse geschiedenis in gemeente Zevenaar en er ook 

voor zorgt dat dit binnen het Romeinennetwerk Gelderland wordt gedeeld, het niet prettig is om 
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vervolgens helemaal niet meer op de hoogte te worden gesteld over de ontwikkelingen rond de 

Romeinse geschiedenis in de gemeente. Gezien de ontwikkelingen rond het Verdrag van Faro is dat 

iets waar overheden in de toekomst ook rekening mee zullen moeten gaan houden in relatie tot de 

burgers die zich om het erfgoed gaan bekommeren. Hier zal men een weg en taakstelling in moeten 

gaan vinden.  

 

Initiatiefnemen vanuit gedrevenheid komt met een prijs  

Voor het eventueel ontwikkelen van nieuwe initiatieven is voor Beunk de aard van de projecten 

doorslaggevend. Is dit hobby? Is dit maatschappelijk verantwoord ondernemen? Kan dit geld op 

leveren? Acht jaar bezigzijn met allerlei initiatieven heeft hem ontzettend veel opgeleverd aan 

contacten en ervaringen, maar ook zijn tol geëist. Uiteindelijk sloeg de balans voor het 3 Oever 

Festival door naar de verkeerde kant en moesten enthousiasme en plezier plaatsmaken voor stress en 

werkdruk. Dan levert het eindresultaat van het evenement nog steeds wel iets op, maar uiteindelijk 

niet meer genoeg.  

 

Met het stoppen met het 3 Oever Festival kwam ook een eind aan de relevantie om betrokken te zijn 

bij Romeinennetwerk Gelderland. Het onderwerp heeft wel nog steeds Beunks interesse en gezien de 

actuele ontwikkelingen die er spelen rond de verbeelding van de Romeinse geschiedenis van de 

Bijland beginnen er meteen weer ideeën te borrelen. Maar hierbij rijst meteen ook de vraag of hij 

hierbij voor zichzelf een rol moet zien als initiatiefnemer in de ontwikkeling van projecten of dat zijn 

rol meer ligt in het verbinden en de uiteindelijke projectontwikkeling aan anderen zal overlaten.  

 

Meer informatie: 

https://www.romeinen.nl/romeinse-limes/plaatsen/bijlandse-waard 

https://www.romeinen.nl/romeinse-limes/plaatsen/millingen-aan-de-rijn 

https://www.romeinen.nl/romeinse-limes/limeskaart 

https://www.3oeverfestival.nl/nl/ 

https://mijngelderland.nl/inhoud/verhalen/fort-in-de-bijlandse-waard 

 

 

 

Dit artikel is gebaseerd op een gesprek van Roel Kramer en Martine van Empel met Servaas Beunk 
(april 2021): 
 

Servaas Beunk – Zelfstandig ondernemer, groepstrainer (waarbij wandelen een grote rol speelt) en 

initiatiefnemer van de uiterwaardensessies. Hij is geboren en getogen in de regio Rijnwaarden en 

heeft een voorliefde voor aardrijkskunde en geschiedenis. Hij is een verbinder, een bruggenbouwer 

tussen organisaties met als doel om iets neer te zetten. Voor de Romeinse geschiedenis heeft hij 

specifiek gekeken naar de toeristische kansen en mogelijkheden om bij aan te sluiten, zoals met het 3 

Oever Festival en Romeinse vaartochten over Rijn en Waal.  

 

 

 

  


